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احزاب

   آخري�ن ص�ورت وضعي�ت جري�ان 
اصلاحات براي ورود به فرآيند انتخابات 
ب�ا توج�ه ب�ه تش�كيل ش�وراي عالي 
سياس�تگذاري و پايان ماموريت كميته 
انتخابات شوراي هماهنگي چگونه است؟

م��ا اصل��ي در انتخاب��ات دهم ب��ه عنوان 
راهبرد اساس��ي انتخ��اب كردي��م و آن اينكه 
تصميم گيري درباره انتخاب��ات در حوزه هاي 
انتخابيه صورت گيرد. بنابراين آنچه مي تواند 
به ما وضعيت انتخابات اصلاح طلبان را بگويد، 
مي��زان حضور، فعاليت و نش��اطي اس��ت كه 
جريان اصلاحات در هر ح��وزه انتخابيه دارد. 
تغيير و تحولات در ساختارهاي مركز )تهران( 
بيشتر براي پيش��تيباني از اين مس��اله است. 
بنا نيس��ت در مركز درباره حوزه هاي انتخابيه 
تصميم گيري ش��ود. اگر اين اصل را بپذيريم، 
بايد بدانيم كه در همه استان هايي كه شوراهاي 
استاني و ش��وراهاي حوزه هاي انتخابيه شكل 
گرفته، كاره��ا روي مدار خ��ود در حال انجام 
اس��ت. به همين دليل اصلاح طلبان به صورت 
عام، احزاب، گروه ها و چهره هاي ملي به صورت 
خاص نقش خودش��ان را حمايت و پشتيباني 
از تصميماتي كه در حوزه هاي انتخابيه گرفته 
مي شود مي دانند و نه بيشتر. اين راهبرد هم به 
اين لحاظ كه مسائل حوزه هاي انتخابيه عيني تر 
و جدي تر مورد توجه قرار مي گيرد و هم از اين 
نظر كه سازوكارهاي گسترده اي در مركز لازم 
نيس��ت، فرصت خوبي اس��ت. آنچه اكنون در 
مركز تحت عنوان شوراي عالي سياستگذاري 
شكل گرفته اس��ت، پس از يك دوره يك سال 
و ان��دي فعاليت احزاب، گروه ه��ا و چهره هاي 
خدمتگزار ايجاد ش��ده و هدفش اين است كه 
همه آنها در قالب تشكلي در مركز حضور داشته 
باشند. صرفا به اين دليل حضور داشته باشند 
كه تلقي چندگانگي در حوزه هاي انتخابيه به 
وجود نيايد. حوزه هاي انتخابيه بايد كارش��ان 
را انجام دهند؛ خودش��ان بايد تصميم بگيرند 
و كانديداها را انتخاب كنند اما بايد خيال شان 
راحت باش��د كه در مركز احزاب، تش��كل ها و 
چهره هاي ملي هم يك ص��دا در حال حركت 
هس��تند. بنابراين عنوان جديد شوراي عالي 
اصلاح طلب��ان  انتخابات��ي  سياس��تگذاري 
خواس��ت عموم فعالي��ن سياس��ي در مركز و 
اس��تان ها بوده و الان تحقق عيني پيدا كرده 
است. كاركرد اين شورا چندان كاركرد وسيع 
و گسترده اي نيس��ت. نقش آن بيشتر انسجام 
بخش��ي، ايجاد وفاق و همدلي بين گروه هاي 
مختلف و در صورت ب��روز اختلاف نظر داوري 
ميان آنهاس��ت. اين موارد كل كاري است كه 
شوراي عالي سياس��تگذاري به عنوان كاركرد 
خود مي شناسد. من اميدوارم كه با اين ساختار 
جديد ما تحرك بيشتري در حوزه هاي انتخابيه 

داشته باشيم. 
   به نظر مي رس�د كه در ش�وراي عالي 
سياس�تگذاري اختلاف نظر در خصوص 
اركان وج�ود داش�ته باش�د. نمون�ه آن 
پيش�نهادي اس�ت كه يك�ي از اعضا در 
جلس�ه اول داد و درخواس�ت كرد شورا 
رييس نداش�ته باش�د بلكه دبير داشته 
باشد. در حالي كه به نظر مي رسيد اجماع 
عمومي بر رياست آقاي عارف وجود دارد. 
نمونه ديگر مصاحبه ه�ا و اظهارنظر هاي 
برخ�ي اعضا اس�ت ك�ه عم�لا واقعيت 
نداشت. برنامه شما براي رفع اختلافاتي 
كه به نظر مي رسد برخي از آنها ريشه در 

گذشته داشته باشد، چيست؟
اين مسائل به افراد باز مي گردد. اختلافات 
ريشه اي به معنايي كه ش��ما مي گوييد وجود 
ندارد. بالاخره برخي افراد داراي سلايق خاص 
خودش��ان هس��تند و آن را مط��رح مي كنند 
اما خواهش م��ا از دوس��تان اين اس��ت كه با 
ش��كل گيري ش��وراي عالي سياس��تگذاري 
نظرهاي ش��خصي را كنار بگذارند. گرچه هر 
كسي براي نظر دادن آزاد است. ما نمي توانيم به 
شخصي ديكته كنيم كه چه بگويد و چه نگويد. 
وقتي ما مجموعه اي را زير چتر مش��خصي به 
نام شوراي عالي سياستگذاري جمع مي كنيم، 
قاعدتا همه بايد بپذيريم آن چيزي كه در آنجا 
تصميم گيري مي ش��ود، راهبرد همه جريان 
اصلاحات خواهد بود. البته ممكن است گاهي 
برداشت هاي ش��خصي پيش  آيد. مثلا آقايي 
پيش��نهاد مي دهد كه عنوان فردي كه جلسه 
را اداره خواه��د كرد دبير بگذاري��م، نه رييس. 
اين يك نظر است. نظر جمع هم اين است كه 
ما اصلا در بند عناوين نيستيم. مهم اين است 
كه جمعي گرد هم بيايند و كسي هم باشد كه 

بحث ها و صحبت ها را اداره كند. 
   يعني نقش رييس اين شورا فقط اداره 

كردن جلسات است؟
ما اص��لا بحث م��ان اين نيس��ت. وقتي ما 
مي خواهيم يك تصميم جمعي بگيريم و فردي 
هم به عن��وان رييس يا دبي��ر در جمع حضور 
دارد طبيعي اس��ت كه نظر جمع را مي گيرد. 
او نظرات را جمع بن��دي مي كند و جمع بندي 
از طريق رييس بايد ابلاغ ش��ود. نمي شود كه 
هر كسي خودش ابلاغ كند. پيشنهاد من اين 
بود كه در همان جلس��ه اول رييس را انتخاب 
و تكليف را مش��خص كني��م. بعد ب��ا حضور 
فردي كه به عنوان رييس انتخاب ش��ده است 
آيين نامه مختصري براي نحوه اداره جلس��ات 
و ساختار بسيار محدودي كه مورد نياز است، 
بنويسيم و كار را پيش ببريم. البته من معتقدم 
كه همه اينها جنبه صوري دارد. آنچه مهم است 
اين اس��ت كه اراده براي با ه��م حركت كردن 
اصلاح طلبان شكل گرفته است. به ياري خدا 
ما در اين انتخابات چند ليستي نخواهيم شد 

و كل جريان اصلاحات از يك ليس��ت حمايت 
خواهد كرد. در اين داستان همگي يار هستند. 
عناوين چندان مهم نيست. نظر من اين است 
كه اگر روز اول به پيش��نهاد من راي مي دادند 
در كارها سريع تر انسجام پيدا مي شد تا اينكه 
هيات رييس��ه موقت انتخاب كردند و تصميم 
گرفتند كه هيات رييسه بايد جلسه اي تشكيل 
دهد و آيين نامه را تصويب كند. اين مساله بعد 
بروكراتيك بيشتري نسبت به حد معمول دارد. 
فعاليت هاي انتخاباتي ساعتي است، نه روزانه. 
هر ساعت ممكن اس��ت اتفاقاتي بيفتد و بايد 
درباره آن تصميم گيري ك��رد. به هر حال اين 
شورا شكل گرفته و در جلسه آينده نيز هيات 
رييس��ه دايم و آيين نامه تصويب خواهد شد. 
البته اين ساز و كار براي انتخابات است و با پايان 

انتخابات اين ساز و كار منتفي مي شود. 
   جلس�ه بعدي زماني برگزار مي ش�ود 
كه آقاي موسوي تبريزي رييس دوره اي 

شوراي هماهنگي مي شوند؟
خيلي براي ما مهم نيست چه كسي رييس 
دوره اي شوراي هماهنگي مي شود به اين خاطر 

كه جمع تصميم مي گيرد. 
   به هر حال رييس ش�وراي هماهنگي 
به صفت حقوقي خود عضو هيات رييسه 

موقت است. 
من راج��ع به اف��راد خيلي نظ��ري ندارم. 
افرادي چون آقاي دكتر ع��ارف، بنده و آقايان 
موس��وي تبريزي يا غريباني در هيات رييسه 
حضور داريم. اين ش��ورا موقتي است. وقتي ما 
هيات رييس��ه را انتخاب كرديم، آنها كار را به 
عهده مي گيرند. خيلي به عناوين نيازي نيست. 

   ب�راي ليس�ت ته�ران نيز اين ش�ورا 
تصميم گيري مي كند؟

هنوز بحثي نشده است اما وقتي ما شوراي 
فراگيري را تش��كيل مي دهيم و بناست براي 
همه ش��وون انتخابات تصميم گي��ري كنيم، 
قاعدتا ته��ران نيز م��ورد نظر اين جم��ع قرار 
مي گيرد. البته تهران شرايط ويژه خود را دارد. 
در تهران هم س��اختاري كه ب��راي آن تعريف 
مي شود و هم كانديداها و هم حساسيت هايي 
كه وج��ود دارد با س��اير حوزه ه��اي انتخابيه 
متفاوت است. قبلا بحث ش��ده بود كه برخي 
دوستان مسووليت كار تهران را به عهده بگيرند 
كه آن موضوع همچنان به قوت خود باقي است. 
   يك�ي از نكات�ي ك�ه ب�ه چش�م 
و  اعت�دال  ح�زب  حض�ور  مي آي�د 
توس�عه به نمايندگ�ي از طي�ف حاميان 
غير اصلاح طل�ب دول�ت اس�ت. آنه�ا با 
وجودي كه در جلس�ات حاضر مي شوند 
هن�وز گوي�ي نمي خواهن�د كه اي�ن را 
رس�ما و صراحت�ا اع�لام كنند ك�ه ما با 
جري�ان اصلاح�ات ليس�ت مش�ترك 
خواهي�م داد. گاه�ي صحب�ت مي كنند 
كه ما با اصولگرايان معتدل هم نشس�ت 
و برخاس�ت داري�م. ج�ذب حامي�ان 
غيراصلاح طلب دولت قرار است چگونه 
انجام ش�ود؟ بناي رس�يدن به ليس�ت 

مشترك با آنها هست يا خير؟

اعت��دال و توس��عه ي��ك حزب اس��ت و 
نمايندگي از دولت ي��ا جريان دولت نمي كند. 
من بارها از مسوولان دولتي در سطوح مختلف 
پرس��يدم كه بالاخره اين حزب يا احزاب ديگر 
ترجمان ديدگاه ها و نظرات دولت هس��تند يا 
آنها نيز حزبي مثل همه احزاب هستند. سخن 
همه با اجم��اع و اتفاق اين اس��ت كه دولتي ها 
نمايندگي به هيچ حزب��ي نداده اند كه از طرف 
آنها صحبت كند. درس��ت اس��ت ك��ه حزب 
اعتدال و توس��عه را برخي مس��وولان دولتي 
مديريت مي كنند اما اين حزب به صفت حزبي 
خود فعاليت مي كند و هيچ چي��زي علاوه بر 
احزاب ديگر ندارد. اين طور نيست كه بگوييم 
اين حزب حرف دولت را مي زند و بقيه احزاب 
حرف دولت را نمي زنند. اگر اين مساله جدي 
باشد كه هست، بنابراين ما عنوان كلي احزاب 
اصلاح طلب و اعتدالگ��را را ك��ه حامي دولت 
هستند داريم. ليس��تي كه نهايي مي شود اين 
است. اگر حزبي خواست خرج خود را جدا كند، 
ما نمي توانيم به او بگوييم ك��ه اين كار را انجام 
نده. تلقي ما اين است كه اين نوع جدا حركت 
كردن ها مطلوب دولت نيست. دولت مي داند 
كه عقبه اصلي حاميانش كجاس��ت و دوست 
ندارد كه حزبي بيايد و نقبي بزند و بخش��ي از 
اين حاميان را تجزيه كند. تلقي من اين است 
كه اين حزب هم مثل همه احزاب ديگر تحت 
عنوان حمايت از دولت در جمع قرار مي گيرد. 
ممكن اس��ت نقطه نظرات ويژه اي نيز داشته 
باش��د كه آنها مربوط به بعد از ثبت نام است. ما 
بارها گفتيم كه ليست نهايي ما بعد از ثبت نام 

و اظهارنظر مراجع قانوني بسته خواهد شد. ما 
الان ليستي نمي بنديم. ش��هر تهران سي نفر 
كانديدا مي خواهد. ما به همه كساني كه خود را 
در معرض كانديداتوري مي بينند و علاقه نشان 
مي دهند و شايستگي دارند و شرايط مصرح در 
قانون را هم دارند، توصيه مي كنيم كه ثبت نام 
كنند. به كس��ي نمي گوييم كه ثبت نام نكنيد 
بلكه به هم��ه افرادي ك��ه داراي اين ويژگي ها 
هستند توصيه مي كنيم كه به عرصه بياييد اما 
يك اصل را بايد بپذيرند كه ما بع��د از فرآيند 
قانوني كه بع��د از ثبت نام ص��ورت مي گيرد و 
اعلام نظر راجع صلاحيت ها مي شود ليست را 
مي بنديم. ما ليست را بر مبناي ميزان مقبوليت 
و راي آوري مي بندي��م. ما مي بينيم پنجاه نفر 
يا بيش��تر و كمتر در تهران حض��ور دارند كه 
واجد شرايط هستند و در اردوگاه اصلاح طلبي 
نيز تعريف مي ش��وند، ما 30 نفر مي خواهيم 
انتخاب كنيم. ملاك ما در انتخاب در آن صورت 

راي آوري است. 
   چطور قرار اس�ت به اي�ن جمع بندي 
برسيد كه فردي از فرد ديگر راي بيشتري 

دارد؟
مكانيزمي تعريف كرده ايم كه بر اساس آن 

سنجشي خواهيم داشت. 
   نظر سنجي مي كنيد؟

م��دل نظر س��نجي يك��ي از آنها اس��ت. 
مدل هاي ديگري هم پيش بيني كرده ايم. 
   جزييات آن را مي توانيد بگوييد؟

ن��ه. الان نمي توانم بگوي��م. ضرورتي هم 
نمي بينم كه جزييات��ش را رس��انه اي كنيم. 
ما بر اس��اس آن شاخصه ها و س��نجه ها به 30 
نفر مي رس��يم. همه افرادي كه حض��ور دارند 
متشخص و واجد ش��رايطي هس��تند، اما به 
دليل اينك��ه از نظر اي��ن جمع آنه��ا از لحاظ 
ميزان راي آوري در پله بعدي هس��تند از آنها 
مي خواهيم كه از 30 نف��ر اول حمايت كنند. 
در واقع نبايد كنار بكش��ند بلكه بايد حمايت 
كنند. اگر س��از و برگي ب��راي انتخابات فراهم 
كرده بودند در اختي��ار جمع نهايي قرار دهند. 
نيروهاي شان را بسيج كنند كه اين جمعي كه 
زمينه دارند زمينه خود را تقويت كنند. در آنجا 
ممكن است حزب اعتدال توسعه، كارگزاران يا 
هر حزبي كانديداهايي را عرضه و از كانديداهاي 
خود نيز در جمع دفاع كند. اين يك كار طبيعي 
و لازم اس��ت اما نهايتا هر چه آن جمع تصميم 
گرفت همه بايد بپذيرند. ديگر نمي شود بگويد 
اگر پيشنهاد من را پذيرفتيد من با جمع هستم 

و اگر نپذيرفتيد با جمع نيستم. 
   از الان باي�د تكليف ش�ان را روش�ن 

كنند؟
روش��ن اس��ت كه ما عزمي عمومي براي 

دادن ليس��تي واحد داريم. همه كس��اني كه 
دل ش��ان مي خواهد مجلس آينده مجلسي 
عاري از افراط و تفريط، خردورز، عاقل، آش��نا 
به مصال��ح و منافع مل��ي و ع��اري از افراط و 
تفريط باش��د و افرادي كه درك درس��تي از 
واقعيت هاي جامعه دارن��د و مي توانند دولت 
را در پيش��برد اهداف��ش كمك كنن��د بايد 
در اين مس��ير همراه ش��وند. كمك كردن نه 
به اين معنا ك��ه وكيل الدوله باش��ند بلكه در 
جاهايي كه دولت در جه��ت مصالح ملي گام 
برمي دارد دچار تنش هايي ك��ه در اين دوره 
اتفاق افتاد نباش��د. اين جم��ع بايد به چنين 
مجلس��ي تن دهد. »بايد« كه مي گويم يعني 
خواست عمومي جامعه اين است. جامعه واقعا 
به دنبال چنين شرايطي اس��ت و ما به عنوان 
كساني كه در عرصه سياس��ي فعال بوديم به 
عنوان كنشگران سياس��ي بايد واقعيت هاي 
جامعه خود را تشخيص دهيم. به اين خواست 
عمومي تن دهي��م. اگر حزبي اين خواس��ت 
عمومي را ناديده گرفت و خود محوري كرد و 
از جمع جدا شد، بايد پاسخگوي افكار عمومي 
نيز باش��د. من فكر مي كنم هم��ه احزاب اين 

درك را دارند و ما به نتيجه خواهيم رسيد. 
   دو اس�تراتژي، ام�روز مطرح اس�ت. 
يكي اينكه ما ليس�ت 30نفره ته�ران را 
با ژنرال ه�ا ببنديم. چهره ه�اي جدي و 
راي آور اصلي م�ان را در تهران بگذاريم و 
ديگر اينكه تع�دادي را كه فكر مي كنيم 
مي توانن�د در حوزه انتخابيه خودش�ان 
راي آور باشند را به سمت ثبت نام از حوزه 
خودشان هدايت كنيم. نظر شخصي شما 

چيست؟
من معتقدم ما در انتخابات نبايد ريس��ك 
كنيم. تغيير بافت مجلس و شكل گيري مجلس 
آبرومند و خ��ردورز را اصل مي دانيم. راي آوري 
هم راهبردي است كه انتخاب كرديم. بنا نيست 
در اين ماجرا بخواهيم وزن كشي كنيم و پياده 
نظام و سواره نظام و ژنرال و سرباز داشته باشيم. 
ما بايد ببينيم حضور ما كج��ا مي تواند موثر و 
راي آور باش��د. اگر ديديم يك نفر را در تهران 
به عنوان چهره ملي مي شناسند و اگر برود در 
حوزه انتخابيه شهرستان يا استان راي قطعي 
دارد، از او مي خواهي��م كه از هم��ان جا بيايد. 
آقاي علي لاريجاني نماينده قم است و رييس 
مجلس هم ش��ده اس��ت. حتما نبايد از تهران 
بيايد تا رييس ش��ود. ما بايد مجلس آبرومند، 
خردورز، قابل قبول و آش��نا به مس��ائل ملي را 
هدف قرار دهيم. از همه كساني كه مي توانند 
چنين مجلسي را محقق كنند دعوت كنيم. چه 
در تهران و چه در استان ها آنها را دعوت كنيم. 
هر جا راي بالاتري دارند بايد آنجا بروند ما نبايد 

ريسك كنيم. 
   ش�ما خودتان براي انتخاب�ات برنامه 

داريد؟
خير. 

   اگر جمع بندي خردجمعي اين باش�د 
كه ثبت نام كنيد چطور؟

من دلايل��م را مط��رح مي كنم. ش��ايد به 
جمع بندي نرسند. 

   اگر نگويي�م ائتلاف بح�ث نزديكي و 
همس�ويي با جرياني در دل اصولگرايي 
كه قوه عاقله اي دارند و مصلحت كش�ور 
را ف�داي اف�راط و تفريط ه�اي جري�ان 
خ�ود نمي كنند مط�رح اس�ت. تكليف 

اصلاح طلبان با آنها چيست؟
تكليف ما با آنها روش��ن اس��ت. م��ا بارها 
بر اين مس��اله تاكي��د كرديم كه ب��ا جريان 
خردورز اصولگرا كه در فه��م مصالح و منافع 
ملي مشترك هس��تيم مي توانيم يك رقابت 

تعريف شده عقلايي داش��ته باشيم. ما خيلي 
دوست داريم كه به جاي حضور فعال جريان 
افراطي ك��ه مصالح ملي را نادي��ده مي گيرد، 
جريان خردورزي در صحنه باش��د كه بدانيم 
مخاطب ما ه��م مصالح مل��ي را ف��داي باند 
بازي هاي خود نمي كند. ما ب��ا اين مجموعه 
ممكن اس��ت اختلاف س��ليقه داشته باشيم 
ولي تن��ش و چالش��ي نداريم. طبيعت��ا بروز 
اختلافاتي كه داريم در كانديداهاست. ممكن 
است در يك حوزه انتخابيه كانديداي ما يك 
فرد باش��د و كانديداي آنها فرد ديگري باشد. 
ما در آنج��ا رقابت مي كنيم ام��ا رقابت عاري 
از درگي��ري و ان��گ زدن خواهد ب��ود. رقابت 
قانونمند اخلاقي خواهيم داشت. از اين نظر ما 
استقبال مي كنيم كه عناصر خردورز جريان 
اصولگرا ميدان دار شوند و به افراطي هاي تند و 
بي منطق كه انگ زدن و بر چسب زدن را شعار 
خود كرده اند ميدان ندهند. عدم پايبندي به 
مصالح ملي در رفتار و گفتار اين افراد مشاهده 
مي ش��ود. وقتي اصولگرايان به چنين افرادي 
مي��دان ندهند فض��اي جامعه فض��اي قابل 
تحملي خواهد شد و مردم قدرت انتخاب پيدا 
مي كنند. اگر در حوزه انتخابيه اي مردم رقباي 
ما را انتخاب كردند ما به راحتي مي پذيريم و 
مش��كلي هم نداريم. در يك ح��وزه انتخابيه 
ف��ردي اصولگرا را ب��ه كانديداي م��ا ترجيح 
داده اند و در ي��ك فض��اي آرام و منطقي اين 
كار پذيرفتني است. لذا بحث ائتلاف با جريان 
اصولگرا نيست. به اين خاطر كه ما اختلاف نظر 
داريم. در سياست خارجي، مسائل اقتصادي 
و نحوه توجه ب��ه انواع و اضلاع توس��عه با آنها 
ممكن اس��ت اختلاف نظر داشته باشيم. اين 
اختلاف نظرها به معناي دش��مني نيس��ت. 
براي اين است كه فضا باز شود و مردم قدرت 
انتخاب داش��ته باش��ند. بنابراين نمي توانيم 
بگوييم كه م��ا با جريان اصولگ��راي خردورز 
ائت��لاف مي كنيم چراكه معن��اي ائتلاف اين 
است كه بايد ديدگاه هاي مان را به نفع يكديگر 
كنار بگذاريم. ما دي��دگاه هاي مان را به مردم 
عرضه مي كنيم. م��ردم هر ك��دام را انتخاب 
كردند همان انتخاب مردم ملاك خواهد بود. 

   بنا نيست در حوزه اي كه به تعداد مورد 
نياز كانديدا داريم از كانديدايي كه هويت 
اصلاح طلب�ي دارد صرف نظر كني�م و از 
يك كانديدا با هويت اصولگرايي حمايت 

كنيم؟
قطعا همين طور است. ما تلاش مي كنيم 
كاندي��داي اصلاح طلب را كه ش��اخصه هاي 
اصلاح طلبي دارد، عرضه كنيم. مردم براي راي 

دادن مختار هستند. ما هم تابع مردم هستيم. 
   طب�ق اي�ن گفت�ه ش�ما صحب�ت از 
حضور آقاي ناطق و لاريجاني در ليس�ت 

اصلاح طلبان محلي از اعراب ندارد؟
نه آنها هيچ وق��ت گفته اند كه مي خواهيم 
ليست مش��ترك بدهيم و نه ما گفته ايم. اين 
حرف هايي ك��ه گاهي بعضي ژورناليس��ت ها 
در رس��انه ها مي گويند، حرف خودشان است. 
جريان اصلاح طل��ب ضمن احت��رام كامل به 
اصولگراي��ان عاقل و خردورز، آن��ان را به نوعي 
رقاب��ت منطق��ي و عاقلانه دع��وت مي كند، 
نه ائت��لاف رياكارانه و فرصت طلبان��ه. نه آنها 
ديدگاه هاي خ��ود را مي توانند كن��ار بگذارند 
و نه م��ا مي خواهيم كنار بگذاري��م. دليلي هم 
نمي بينيم اين كار را انجام دهيم. چرا بايد اين 
كار را بكنيم؟ مردم بايد ببينند كه دو نوع بينش 
و س��ليقه در جامعه وجود دارد. م��ردم داوري 
مي كنند. ما بايد به مردم و ش��عور آنها اعتماد 
كنيم. نخواهيم با برخي س��اخت و پاخت ها و 
بده بستان هاي سياسي مبتذل سر مردم شيره 

بماليم. اين كار را نمي كنيم. هر دو كالايي كه 
داريم را عرضه مي كنيم. چ��را ما از اين فرصت 
به نفع بالا رفتن س��طح آگاهي هاي همگاني 
اس��تفاده نكنيم. وقتي ما در عال��م رقابت قرار 
مي گيري��م، فض��اي بازتري مقاب��ل روي مان 
گشوده مي ش��ود. جامعه ما نيز بهتر مي تواند 

تصميم بگيرد. 
   صحبت هاي مبني بر سر ليستي آقاي 

ناطق چطور؟
ما براي آقاي ناطق احترام قايلي��م اما او را 
يك اصولگراي عاقل مي دانيم نه اصلاح طلب. 
مطلوب ما اين است كه امثال آقاي ناطق زمام 

امور اصولگرايان را به دست گيرند. 
   رقيب محترم؟

بله. 
   كارك�رد آق�اي لاريجان�ي را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
كاركرد آق��اي لاريجان��ي را در مواجهه با 
مس��ائلي از قبي��ل برجام كام��لا مثبت تلقي 
مي كنيم. آق��اي لاريجاني در جري��ان برجام 
خيلي خ��وب، قوي و منطقي عم��ل كرد. اين 

نشان مي دهد كه اگر جرياني كه رقيب ما است 
داراي اين ويژگي ها باشد و بتواند مصالح ملي 
را به موقع تشخيص دهد، ما استقبال مي كنيم 
اما اين بدان معنا نيس��ت كه آنها به ليست ما 
بيايند و ما در ليس��ت آنها برويم. با اين كار سر 
مردم را كلاه گذاش��ته ايم. اين نه در ش��أن آن 
جريان است و نه در ش��أن ما. ما با چهره هايي 
نظير آقاي ناط��ق و لاريجاني رقابت مي كنيم 
نه ش��راكت. البته اين احتمال را بدهيد كه در 
يك حوزه انتخابيه ما كانديدا نداش��ته باشيم. 
طبيعي اس��ت كه نيروهاي طرف��دار و حامي 
جريان اصلاح��ات يا نبايد پ��اي صندوق هاي 
راي بروند يا اگر رفتند به كسي راي مي دهند كه 
مناسبات بهتري با جريان اصلاح طلبي دارد و 
مصالح ملي را در كارنامه خود لحاظ كرده است 
و براي آينده نيز مي تواند مصالح ملي را مدنظر 
قرار دهد. توصيه ما نيز هميشه اين بوده كه بايد 
صندوق هاي راي و اراده مردم را فصل الخطاب 
تلقي كني��م و نبايد از صندوق ه��اي راي قهر 
كنيم. اگر هم نيروهاي ما در يك حوزه انتخابيه 
نباشند از بين يك جريان افراطي كه كشور را به 
باد مي دهد و يك جريان كه منطقي و معقول 
حركت مي كند؛ ما از جريان منطقي و معقول 
حمايت مي كنيم كه كش��ور از فضاي افراطي 

بيرون بيايد. 
   اختلاف جدي بين كارگزاران و س�اير 

اركان جريان اصلاحات وجود دارد؟
نه. اتفاقا كارگ��زاران و به خص��وص آقاي 
مرعش��ي كه رييس دفتر سياسي شان است و 
در همه جلس��ات نيز حضور دارد بسيار همراه 

و همدلانه اس��ت. حت��ي جاهايي كه كس��ي 
اختلافي دارد،  او سعي مي كند اختلافات را بر 

طرف كند. 
   خواسته شما از آقاي ناطق چيست؟ 

آق��اي ناط��ق مي خواهيم كه زم��ام امور 
اصولگرايان را به دست بگيرد تا گرفتار افراط 
و تفريط نش��وند. اگ��ر آقاي ناط��ق از هويت 
اصولگرايي خود فاصله بگيرد نمي تواند آنها را 

سامان دهد. بايد در آن جمع باشد. 
   پيش بيني و تص�ور ش�ما از مواجهه 
ش�وراي نگهبان ب�ا جري�ان اصلاحات 

چيست؟
هنوز نمي ت��وان پيش بيني قطع��ي كرد. 
من مجموعه اظهارنظره��اي جريان اصولگرا 
به خصوص چهره ه��اي تند و راديكال ش��ان 
را ديده ام. آنها مي گويند كه ش��وراي نگهبان، 

بسياري را رد مي كند. 
   همان ليست چند هزار نفره؟

بله. من اي��ن مجموعه اظه��ارات را قبول 
ندارم. احساس من اين اس��ت كه اين گفته ها 
آتشي است براي اينكه اصلاح طلبان به صحنه 
نياين��د و كار جريان مقاب��ل را راحت تر كنند. 
وقتي شايعه مي كنند كه مي زنند، مي بندند، 
رد صلاحيت مي كنند، آن ف��رد اصلاح طلب 
مي گويد كه من يك معلم يا اس��تاد دانشگاه 

آبرومند هستم اصلا ثبت نام نمي كنم. 
   در واق�ع نمي خواهن�د برچس�ب 

ردصلاحيت روي پيشاني شان باشد؟
متاس��فانه نوع برخورد هاي دستگاه هاي 
متولي طوري بوده كه الان ديگ��ر موضوع رد 
صلاحيت آنقدر مساله مهمي براي افراد نيست. 
در عين حال اين شايعات در عدم تمايل بعضي 
از افراد بي تاثير هم نخواهد بود. به هر حال اين 
افراد مي گويند كه م��ن مي خواهم خدمتي به 
جامعه كنم و نمي خواهم از ابتدا دچار چالش 
ش��وم. تندروهاي مخالف ما هم ياد گرفته اند 
و از حالا فرياد »ش��وراي نگهبان رد صلاحيت 
مي كند«شان بلند اس��ت. اين فريادها به اين 
خاطر اس��ت كه اف��راد دلس��وز و اصلاح طلب 
اصلا ثبت نام نكنند. من واقعا معتقد نيستم كه 
شوراي نگهبان با اين مش��خصات وارد عرصه 
مي ش��ود كه صرفا در جهت حماي��ت از يك 
جناح و كوبيدن يك جناح ديگر تصميم بگيرد. 
ممكن است من سليقه و نوع تلقي برخي افراد 
شوراي نگهبان را قبول نداشته باشم كما اينكه 
در زمان مس��ووليت من در وزارت كش��ور هم 
مرتبا اين چالش بين ما و شوراي نگهبان بود. 
من يك تلقي از اختي��ارات هيات هاي اجرايي 
و نظارت داشتم، اعضاي شوراي نگهبان تلقي 
ديگري داشتند. گرچه من هميشه اهل تعامل 
بودم. بحث و گفت وگو مي كردم و ديدگاه هايم 
را مي گفتم و در جاهاي��ي آن را مي پذيرفتند و 
خيلي جاها نيز نمي پذيرفتند. اين به اين معنا 
نيس��ت كه من مي خواهم واقعيت ها را ناديده 
بگيرم. ش��وراي نگهبان بر اساس يك سليقه 
خاص ممكن است تصميماتي بگيرد كه من آن 
سليقه را نمي پسندم اما اينكه جريان اصولگراي 
افراطي خودش را آماده كرده كه از نهاد شوراي 

نگهبان به عنوان ابزاري براي قلع و قمع كردن 
رقيب اس��تفاده كند درست نيست. من فكر 
مي كنم اعضاي ش��وراي نگهب��ان و مقامات 
عالي كش��ور اجازه چنين سوءاستفاده اي به 
جريان افراطي نمي دهند. ش��وراي نگهبان 

ان شاءالله قانون مدارانه رفتار مي كند. 
   ديدار هاي فردي و هماهنگ نشده اي 
در جري�ان اصلاح�ات با برخ�ي اعضاي 
شوراي نگهبان انجام شده است. آيا قرار 
اس�ت كه جريان اصلاح�ات ديدارهاي 
منسجم و شناسنامه دار با اعضاي شوراي 
نگهبان داشته باش�د و تعاملي را ترتيب 

دهد؟
ما تعام��ل را در درون جبهه و بي��رون آن 
در ارتب��اط با چه��ار ركن اصل��ي انتخابات باز 
گذاشتيم. من هميش��ه گفتم انتخابات چهار 
ركن دارد. اول انتخاب كنندگان كه عامه مردم 
هس��تند و آنها اصل هس��تند. دوم كانديداها 
يا انتخاب ش��وندگان كه خودش��ان را عرضه 
مي كنن��د و چهره هاي خدومي هس��تند كه 
مي توانند به صحنه بياين��د و به مردم خدمت 
كنند. س��وم دس��تگاه هاي اجراي��ي و چهارم 
دستگاه هاي نظارتي هستند. وقتي مي گوييم 
باب تعامل باز است يعني ما بايد با مردم صحبت 
كنيم و شرايط را براي آنها باز كنيم. با انتخاب 
ش��وندگان قبل و بعد از ثبت ن��ام بايد تعامل 
داشته باشيم. قبل از ثبت نام از همه كساني كه 
شرايط دارند خواهش كنيم كه ثبت نام كنند. 
كسي خودسانس��وري نكند و از صحنه خود را 
منزوي نكند. اين نوعي تعامل با كساني است 

كه در مع��رض كانديداتوري هس��تند. بعد از 
ثبت نام هم اگر تعدادشان زياد بود بايد تعامل 
كنيم كه به تعداد كافي از آنها بمانند و بقيه به 
نفع ش��ان كنار بروند. با هيات ه��اي اجرايي و 
نظارت هم بايد تعامل كني��م كه قانون رعايت 
شود. بالاخره وقتي برداش��ت هاي متفاوت از 
قانون وجود دارد بايد آنقدر برويم و بحث كنيم 
كه قان��ون در تصميم گيري ها گم نش��ود. من 
جمله اي را هميش��ه گفته ام. اينجا وقتي من 
بحث از قانون مي كنم دستگاه اجرا و دستگاه 
نظارت در برابر قانون يكي هس��تند. ش��وراي 
نگهبان مفسر قانون اساس��ي است اما مفسر 
قانون عادي نيست. به هر شكلي كه نظر هيات 
اجرايي در برداش��ت از قانون محترم است، به 
همان شكل هم نظر هيات هاي نظارتي محترم 
است. ما هيچ امتيازي به ش��وراي نگهبان در 
زمينه تفسير قوانين عادي نمي دهيم. در قانون 
عادي تلقي ش��وراي نگهبان از قانون به همان 
اندازه مي تواند معتبر باشد كه تلقي هيات هاي 
اجرايي. به همين دليل ما به عنوان كنشگران 
سياسي هم بايد با هيات هاي اجرايي در نحوه 
عملياتي كردن قواني��ن و مق��ررات در حوزه 
وظايف خودشان تعامل داش��ته باشيم، هم با 
ش��وراي نگهبان و با هيات نظارت در عملياتي 
ك��ردن ديدگاه ه��ا و نظرات ش��ان بايد تعامل 
داشته باشيم كه اگر تفس��ير ويژه اي از قانون 
دارند، آن را به نفع تفس��ير واقع بينانه تري كه 
وجود دارد كن��ار بگذارند. برخي فكر مي كنند 
چون شوراي نگهبان مفسر قانون اساسي است، 
در تفسير قانون عادي هم بايد يك امتياز ويژه 
به آنها بدهيم. هيچ امتيازي به آنها نمي دهيم. 
اگر در جايي اختلاف نظر بين شوراي نگهبان و 
هيات هاي اجرايي در نحوه تلقي از قانون بود يا 
بايد به تفاهم برسند يا به مجلس مراجعه كنند 
و از مجلس تفسير بخواهند. تفسير قانون عادي 
به عهده مجلس است. جريان اصلاح طلب كه 
مي خواهد يك انتخابات قانونمند اجرا شود بايد 
با هر چهار ركن انتخابات كه اشاره كردم تعامل 

داشته باشد. 
   به عنوان عضو مجمع روحانيون مبارز 

بفرماييد براي خبرگان برنامه اي داريد؟
ما تا اين لحظه هيچ برنامه اي نداريم. 

   مجمع نس�بت به انتخاب�ات خبرگان 
نظري ندارد؟

نه. تا اين لحظه نه. 
   جريان اصلاحات چطور؟

جريان اصلاحات تا اين لحظ��ه برنامه اي 
نداشته است. ممكن اس��ت در آينده روي آن 
بحث ش��ود اما تا اين لحظه م��ن نديدم كه در 

احزاب، گروه ها و تشكل ها بحثي شود. 
   فراتر از احزاب و گروه ها چطور؟

من نديدم. اطلاعي ندارم. 
   شما بار ها گفته ايد از ديدار و گفت وگو 
با رهبري اس�تقبال مي كنيد. يك بار هم 
تجربه آن را پيش از انتخابات 92 داشتيد. 
اما اين تعامل اگر بخواهد به عمل برس�د 
نياز به عوامل و اقدامات�ي دارد. برنامه اي 

براي انجام آن اقدامات داريد؟
ما هميش��ه به عن��وان مجموع��ه اي كه 
خود را بخش��ي از نظ��ام مي داني��م و زير چتر 
س��اختار جمهوري اس��لامي و قانون اساسي 
به عنوان ميث��اق ملي چه در قاع��ده كه عامه 
مردم و كنش��گران سياس��ي هس��تند و چه 
در قل��ه و راس هرم ك��ه رهبري نظام اس��ت، 
داريم زندگي مي كنيم. ما هميش��ه به عنوان 
جريان اصلاح طل��ب علاقه مند بوديم خدمت 
رهبري برس��يم و ديدگاه هاي م��ان را منتقل 
كنيم؛ اختلاف نظرهايي كه با ساير كنشگران 
سياس��ي در مس��ائل گوناگون داريم با ايشان 
مطرح كنيم، چراك��ه تصميم گيري نهايي در 
مسائل كلان كشور با رهبري است و همه هم 
قبول مي كنيم اما مثلا بنده با شوراي نگهبان 
در برداشت از قانون اختلاف نظر دارم. مرجعي 
كه مي تواند به اين تصميم قطعيت ببخشد، نظر 
دهد و حكميت كند رهبري است. آخرين نقطه 
رهبري است. نمي شود كه ما بگوييم كه ديدار 
ايشان نرويم و خدمت شان نرسيم. ما حتما طي 
طريق سياسي مان مي رس��يم به جاهايي كه 
بايد نقطه نظرات مان را به ايشان منتقل كنيم. 
هميشه هم اين جزو برنامه كاري مان بوده است 
و الان هم هست. ان شاءالله كه بتوانيم به نتيجه 

برسيم. 
   ظاهرا در س�ال 92 كه خدمت ايشان 
رس�يديد، حدفاصل درخواس�ت شما و 

رسيدن خدمت ايشان خيلي كوتاه بود؟ 
بله. يك هفته بود. ايش��ان محبت كردند 
و خدمت شان رس��يديم و ديدگاه هاي مان را 
منتقل كرديم. البت��ه آن زمان ما بحث خاص 
انتخاباتي نداش��تيم. جريان كلي اداره كشور 
را مطرح كرديم. يك بخش مديريتي را آقاي 
انصاري مطرح كرد، بخ��ش اقتصادي را آقاي 
جهانگيري مط��رح كرد و بخ��ش اجتماعي 
آن را من مطرح كردم. مي خواس��تيم بگوييم 
هرچند كه اطلاعات از كانال هاي مختلف به 
شما مي رسد. ما مي خواهيم از منظر خودمان 
به ش��ما اطلاعات بدهيم. برداشت خودمان 
از مس��ائل اجتماعي، اقتصادي و مديريتي را 
مطرح كرديم. الان هم به نظر من خواس��ت 
ط��رح ديدگاه ه��ا و نقطه نظ��رات و دريافت 
نظرات رهبري هيچ وقت قطع نشده و نخواهد 

شد. 
   پيش بيني تان اين اس�ت ك�ه پيش از 
انتخابات ديدار مشخصي با ايشان داشته 

باشيد؟
در اين مس��ير بروي��م و ببيني��م به كجا 

مي رسد. 

موسوي لاري در گفت وگوبا » اعتماد«  نقشه راه اردوگاه اصلاحات  را تبيين كرد 

كليد هاي انتخاباتي اصلاح طلبان

   خواهش ما از دوس�تان اين است كه با شكل گيري ش�وراي عالي سياستگذاري 
نظرهاي شخصي را كنار بگذارند

   ما در اين انتخابات چند ليستي نخواهيم شد و كل جريان اصلاحات از يك ليست 
حمايت خواهد كرد

   دولت مي داند كه عقبه اصلي حاميانش كجا است و دوست ندارد كه حزبي بيايد و 
نقبي بزند و بخشي از اين حاميان را تجزيه كند

   به همه كس�اني كه خ�ود را در معرض كانديدات�وري مي بينند و علاقه نش�ان 
مي دهند و شايستگي دارند و شرايط مصرح در قانون را هم دارند، توصيه مي كنيم 

كه ثبت نام كنند
   ما  ليست را بر مبناي ميزان مقبوليت و  راي آوري مي بنديم

   بحث ائتلاف با جريان اصولگرا نيست. به اين خاطر كه ما اختلاف نظر داريم
   مردم بايد ببينند كه دو نوع بينش و س�ليقه در جامعه وجود دارد. نمي خواهيم با 

برخي ساخت و پاخت ها و بده بستان هاي سياسي مبتذل سر مردم شيره بماليم
   با جريان خردورز اصولگرا مي توانيم يك رقابت تعريف شده عقلايي داشته باشيم

  ارايه ليست مشترك با اصولگرايان كلاه گذاشتن سر مردم است

جمله هاي كليدي 2 
   سال 91 حدفاصل درخواست ما تا اعطاي وقت ملاقات با رهبري يك هفته بود

   نمي شود كه ما بگوييم به ديدار رهبري نرويم و خدمت شان نرسيم
   ما هميش�ه به عنوان جريان اصلاح طلب علاقه من�د بوديم خدمت رهبري 

برسيم
  مجمع روحانيون مبارز تا اين لحظه هيچ برنامه اي براي انتخابات خبرگان ندارد

   در قانون عادي تلقي ش�وراي نگهبان از قانون به همان اندازه مي تواند معتبر 
باشد كه تلقي هيات هاي اجرايي

   ما هيچ امتيازي به شوراي نگهبان در زمينه تفسير قوانين عادي نمي دهيم
   شوراي نگهبان مفسر قانون اساسي است اما مفسر قانون عادي نيست

   اعضاي ش�وراي نگهبان و مقامات عالي كش�ور اجازه سوءاستفاده به جريان 
افراطي نمي دهند

   ما از آقاي ناطق مي خواهيم كه زمام امور اصولگرايان را به دست بگيرد تا گرفتار 
افراط و تفريط نشوند

   جريان اصلاح طلب ضمن احترام كامل به اصولگرايان عاقل و خردورز، آنان را به 
نوعي رقابت منطقي و عاقلانه دعوت مي كند، نه ائتلاف رياكارانه و فرصت طلبانه

جمله هاي كليدي 1 
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    محمد حسين مهرزاد/  عبدالواحد موسوي در ساز و كار انتخاباتي اصلاح طلبان 
جايگاه ويژه اي دارد. او از يك سو رياست ش�وراي راهبردي اصلاح طلبان را به عهده 
داش�ت كه با نظر رييس دولت اصلاحات انتخاب ش�ده بود و از سوي ديگر حالا عضو 
هيات رييسه ش�وراي عالي سياس�ت گذاري انتخابات اس�ت و در بالاترين سطوح 
جريان اصلاح�ات در مهم ترين تصميمات انتخابات�ي نقش آفريني مي كن�د. او كه 
سابقه نمايندگي مجلس و صدارت در وزارت كشور را در كارنامه دارد به دليل اشراف 
بر مس�ائل مختلف پيرامون انتخابات يكي از چهره هاي منحصر به فرد اصلاح طلبان 
است كه مي تواند وارد ريزترين جزييات انتخابات مجلس ش�ود. با او درباره وضعيت 
اصلاح طلب�ان پيرامون انتخاب�ات صحبت كرديم. ش�فاف از اختلاف ه�ا و ائتلاف ها 

پرسيديم و او بدون اينكه اشاره مستقيم به مصاديق كند رفع اختلاف سليقه ها را خبر 
داد. اما درباره ائتلاف با اصولگرايان خردورز و معتدل خيلي ش�فاف و با بيان مصاديق 
نظرات اصلاح طلبان را اعلام كرد. لاري معتقد است تن دادن به ائتلاف با اصولگرايان 
ولو معتدلين و عقلاي آنها به معني دست كشيدن از مواضع و پارادايم هاي اصلاح طلبي 
است كه نوعي كلاهبرداري سياسي از راي دهندگان حساب مي شود. او تاكيد دارد كه 
اگر مشتاقند ناطق نوري وارد ميدان انتخابات شود نه براي ائتلاف است و نه ارايه ليست 
مشترك، بلكه آنها مي خواهند ناطق نوري زمام امور جريان اصولگرا را در دست بگيرد 
تا رقابت كنند. لاري تكليف همه حاميان اصلاح طلبي و رسانه هاي شان را هم روشن 

مي كند و مي گويدكه  ما با ناطق و لاريجاني رقابت مي كنيم نه شراكت. 


